
Lekcia: Ž 20                                                                                          Kázeň: 1 Sam 8, 1-6

Bratia a sestry,
hovorí  sa,  že  história  sa  neopakuje.  No  poznáme  veľa  príkladov,  ktoré  toto  pravidlo

vyvracajú.  Samuelovi  synovia  sú  tiež  jedným  takýmto  príkladom.  Na  začiatku  1.  knihy
Samuelovej  sa  píše,  že  Éliho  synovia  nedodržiavali  Božie  príkazy  a  to  isté  čítame  aj  o
Samuelových synoch. Aj v prípade Éliho aj v prípade Samuela padlo jablko ďaleko od stromu.
Opäť sa nám potvrdzuje to známe, že viera sa nededí. Človek sa môže snažiť a viesť svoje deti k
viere, ale postoj k viere musia zaujať deti samé a je veľmi bolestivé, ak je veriaci rodič svedkom
toho, ako sa deti uberajú smerom preč od Boha. Na pozadí Samuelovej spravodlivosti a zbožnosti
ešte viac vynikajú bezbožné činy jeho synov. 

História sa opakuje aj pri Izraelcoch. Opäť žiadajú to, čo nebolo správne. Po krátkom čase,
keď sa spoliehali iba na Hospodina, sa znova odvracajú od Boha – žiadajú si mať svojho kráľa. Čo
bolo nesprávne na tomto prianí? 

Po prvé to, že Izraelci sa nepýtajú na to, aká je Božia vôľa. Je to znak neúcty: Boh si ich
vyvolil,  ale podobnosť s inými národmi bola pre nich dôležitejšia ako Božie povolanie.  Tu sa
ponúka otázka: Čo je pre nás inšpirujúce? Čo nás vedie v živote? Božie slovo chce viesť človeka v
mnohých ohľadoch iným smerom a ukazuje iné hodnoty než tie, ktoré sú pre mnohých vzácne v
tomto  svete,  akými  sú  povedzme  peniaze  alebo  sláva.  Je  pre  nás  vzácne  to,  že  sme  Bohom
vyvolení a povolaní, alebo by sme sa chceli iba podobať iným ľuďom? Nie je zlé mať to, čo je
vzácne na tomto svete, ale to sa nesmie stať tým prvotným vodítkom, tou jedinou motiváciou.
Každý z nás sa môže zamyslieť, akého kráľa nosí vo svojom srdci. Či je to Kráľ kráľov alebo
nejaký iný kráľ!?

Po druhé bolo na ich prianí mať kráľa zlé to, že mohli zblúdiť od Hospodina. Vtedy totiž
kráľ nebol iba politickým vodcom. Pre Izraelcov boli inšpiráciou okolité národy, ktoré pokladali
svojich kráľov buď za vtelenie boha, alebo aspoň za služobnú prezentáciu boha. Izraeliti sa tak
túžbou  mať  nad  sebou  kráľa  vystavujú  veľmi  veľkému pokušeniu  a  nebezpečenstvu  a  to,  že
prestanú dôverovať Hospodinovi a začnú sa spoliehať na moc kráľa. Hrozí, že napodobujúc iné
národy, aj oni prestanú veriť v jediného Boha, ktorým je Hospodin a začnú sa spoliehať na kráľa –
na človeka, ktorý je síce najvyššie postavený, ale stále je to len človek so svojimi chybami.

Samuelovi sa ich žiadosť nepáčila.  Inšpiráciou pre nás môže byť to, čo urobil. Keď bol
Samuel v situácii, že mal urobiť niečo, o čom vedel, že to nie je správne, modlil sa k Bohu. V
rovnakej situácii, ako Samuel, sa môžeme ocitnúť aj my. Máme Bibliu, Písmo sväté, ktoré nám
dáva rady a usmerňuje nás. Avšak život prináša také rôznorodé situácie, že niekedy môžeme byť
na pochybách, čo je v danej situácii správne. Keď sa v takejto situácii ocitneme, urobme to, čo
urobil Samuel. Povedzme to Bohu a Jeho prosme o múdrosť, aby sme konali to, čo je podľa Jeho
vôle. Bohu predkladajme vo svojich modlitbách všetky životné voľby a spoľahnime sa na Neho, že
nás  povedie.  Prídu aj  také  situácie,  že  v  našich  vlastných srdciach budú túžby,  ktoré  budú v
konflikte s tým, čo žiada Božie slovo. Aj v takýchto situáciách volajme k Bohu a prosme Ho o silu
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držať sa Jeho vôle a žiť podľa Jeho slova. Keď nebudeme vedieť ako ďalej, alebo keď budeme v
pokušení urobiť to, čo nie je podľa Božieho slova, modlime sa k Hospodinovi! Nezabúdajme na tú
vzácnu výsadu, že my hriešni ľudia sa smieme rozprávať so svätým Bohom. Modlitba je dar a
výsada.  Apoštol  Pavol  nás  vyzýva:  O  nič  nebuďte  ustarostení,  ale  vo  všetkom  s  vďakou
predkladajte Bohu svoje žiadosti vo všetkých svojich modlitbách a prosbách. (F 4, 6)

Samuel  sa  modlil  k  Hospodinovi  a  prekvapujúco  Boh  Samuelovi  povedal,  aby  ľuďom
vyhovel. Nech majú, čo chcú! Aj nás Pán Boh nebude zastavovať pred túžbami našich sŕdc a to ani
vtedy, keď to budú hriešne túžby. Boh nás nechce ovládať ako robotov, ale ani mu nie je jedno,
keď robíme to, čo nie je správne v Jeho očiach. Práve preto máme Jeho slovo, ktoré nás napomína.
Samuel mal najprv Boží ľud napomenúť. 

Boh  nás  nechce  ovládať,  ale  s  láskou  viesť.  Jeho  prikázania  nás  nechcú  spútať,  ale
oslobodiť. Boh nás nechce pripraviť o radosti života, ale viesť nás k tej najväčšej radosti, ktorá má
svoj základ vo vykupiteľskom diele Ježiša Krista. Božie slovo oslobodzuje a je vždy pravdivé.
Samuel mal Boží ľud pravdivo oboznámiť s tým, čo to všetko obnáša mať nad sebou kráľa. Keď
budú mať kráľa, budú v mnohom obmedzení, k mnohému prinútení a mnohého sa budú musieť
vzdať. Tak slobodný ľud, ktorý bol dovtedy podriadený iba Hospodinovi, bude vlastne zotročený.  

Túžba mať kráľa je teda znakom úpadku, ale Boh si dokáže aj ľudské zlé prianie použiť.
Neskôr budeme počuť o mnohých kráľoch, ktorí vládli nad Izraelom, ale dôležité a rozhodujúce
bolo to, či boli pokorní a slúžili Hospodinovi. Tí, ktorí tak nerobili, škodili celému ľudu. Keď kráľ
nepočúval Boží hlas, ale konal podľa svojho úsudku a veľakrát to znamenalo, že sa obrátil na
iných bohov, potom bol trestom zasiahnutý nielen kráľ, ale celé kráľovstvo. Aj keď Boh dovolil
svojmu  ľudu,  aby  mali  na  zemi  kráľa,  neprestal  byť  tým  najvyšším  a  v  podstate  jediným
právoplatným Kráľom. Ešte prorok Izraiáš, v dobe kráľov, hovorí:  Beda mi, som stratený, lebo
som mužom nečistých perí  a  bývam uprostred  ľudu nečistých perí,  pretože  Kráľa,  Hospodina
mocností,  videli  moje oči.  (Iz 6,  5)  Boh je Kráľ a  vládne nad nami.  Aj  keď ľudské túžby sú
veľakrát hriešne,  hriech nemôže znížiť Božiu slávu. Božia moc prevyšuje moc hriechu a Jeho
láska a milosrdenstvo víťazia nad putami hriechu a smrti. 

Bratia a sestry, v našich srdciach povstávajú rôzne túžby. Keďže sme hriešni, aj naše túžby
sú veľakrát hriešne. Božie slovo nás chce viesť k záchrane. Keď sa budeme rozhodovať, čo urobiť,
prosme Boha o múdrosť. Nezabúdajme na nášho Pána Ježiša Krista, ktorý je Kráľ kráľov. Boh je
víťaz nad hriechom a smrťou. Dôverujme Bohu, nechajme sa viesť Jeho slovom a v modlitbách ho
prosme, aby bol víťazom aj nad našimi túžbami a viedol nás rovnou cestou k tomu, čo je dobré,
správne a pre všeobecné blaho. Amen.

Vypočujme si slová povzbudenia, ako sú zapísané v Zjavení Jána v 17. k.: 
„Budú bojovať proti Baránkovi, ale Baránok zvíťazí nad nimi, lebo je Pánom pánov a Kráľom
kráľov, a s ním budú tí, ktorí sú povolaní, vyvolení a verní.“
Milosť nášho Pána,  Ježiša  Krista,  láska Božia a účastenstvo Ducha Svätého s  vami všetkými.
Amen.
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